
WERKINGSVERSLAG VAN DE NEDERLANDSTALIGE REA BRUSSEL  

VOOR HET JAAR 2015 
 

HOOFDSTUK  I  : PERSONELE MIDDELEN 

 

1. Vul onderstaande tabel in 

 

a) Personeelsformatie 1 

 
 

Gemiddelde 

personeelsformatie 

Gemiddelde bezetting 
van de 

personeelsformatie 2 

Delegaties of 
externe opdrachten 
3 

Afwezigheden 
om medische 

redenen 4 

Afwezigheden om medische 

redenen die een weerslag 

hebben op de werking van 
het rechtscollege 5 

Andere afwezigheden 6 Niet rechtsprekende taken 

 T T T T T Opleidingen 
verstrekken 

Deelnemen aan 
commissies 

Opleidingen 
volgen 

evaluatie, beheer, enz. 7 

Magistraten 41 38  457 

 

457 

 

   60% voorzitter – 25% 

ondervoorzitters 
Toegevoegde 

magistraten 
         

Magistraten  

Art. 100 Ger. W. 
         

Plaatsvervangende 

raadsheren 
         

                                                 
1  De gegevens dienen in voltijdse eenheden (V.T.E.) vermeld te worden.  Zie voorbeeld hieronder 
2  De gegevens dienen in V.T.E. vermeld te worden.  Zie voorbeeld hieronder.  De personeelsleden die deeltijdse prestaties verrichten worden in de berekening opgenomen a rato van hun 

aanwezigheidsgraad. De personeelsleden met opdracht en de personeelsleden die een aan het rechtscollege externe opdracht vervullen zonder dat er een machtiging tot vervanging is, worden niet in 

aanmerking genomen bij de berekening. 

3  Personen die in het korps niet vervangen kunnen worden om budgetaire redenen. 
4  Vermeld alle afwezigheden (in volledige en halve werkdagen) wegens medische redenen (ziekte, ongeval, bevallingsverlof, enz.). 
5  Vermeld de afwezigheden (in volledige en halve werkdagen) wegens medische redenen (ziekte, ongeval, bevallingsverlof, enz.) die een weerslag op de werking van het rechtscollege hebben. Bij 

voorbeeld : de afwezigheid heeft een vertraging in de behandeling van de zaak of van de uitspraak als gevolg; de zitting moet verzekerd worden door een collega; de zitting wordt uitgesteld, enz.... 
6  Vermeld (in volledige en halve werkdagen) de afwezigheden die een weerslag op de werking van het rechtscollege hebben.  Bij voorbeeld : de afwezigheid heeft een vertraging in de behandeling van 

de zaak tot gevolg; de zitting moet verzekerd worden door een collega, de zitting wordt uitgesteld, enz... 
7 in % ingenomen tijd 



 

 

Gemiddelde 
personeelsformatie 

Gemiddelde bezetting 

van de 

personeelsformatie 2 

Delegaties of 

externe opdrachten 
3 

Afwezigheden 

om medische 

redenen 4 

Afwezigheden om medische 

redenen die een weerslag 
hebben op de werking van 

het rechtscollege 5 

Andere afwezigheden 6 Niet rechtsprekende taken 

 T T T T T Opleidingen 

verstrekken 

Deelnemen aan 

commissies 

Opleidingen 

volgen 
evaluatie, beheer, enz. 7 

Plaatsvervangende 

magistraten 

 (art. 383§2 Ger.W.) 

         

Plaatsvervangende 

rechters 
7         

Raadsheren in sociale 

zaken 
         

Rechters in sociale 

zaken 
         

Rechters in 

handelszaken 
         

Referendarissen (bij 

het Hof van cassatie) 
         

Referendarissen 3 1,80  0 0 

 

    

Attachés Dient voor 

documentatie en 

overeenstemming der 

teksten 

         

Griffiers 8 53 47,4 1,6 692 692 6  34 + 15 % 
Ander administratief 

personeel 9 
69 50,4 12,6 1785 1785   68,5 + 10 % 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
8  Dat wil zeggen de personeelsleden die tot een van de volgende functies werden benoemd of deze met opdracht uitoefenen : hoofdgriffier, griffier en adjunct-griffier. 

9  Vermeld zowel de statutaire als de contractuele betrekkingen. 



 

b) Buiten de personeelsformatie 10 

 
 

Gemiddelde 
betrekking 

Gemiddelde 

bezetting 
van de 

betrekking 

Delegaties 

Afwezigheden 

om medische 

redenen 11 

Afwezigheden 

om medische 
redenen die een 

weerslag hebben 

op de werking 
van het 

rechtscollege 12 

Andere afwezigheden 13 
Niet rechtsprekende 
taken 

 T T T T T 
Opleidingen 

verstrekken 

Deelnemen aan 

commissies 

Opleidingen 

volgen 
evaluatie, beheer, enz. 14 

Contractuele 

juristen  
2 2  61 61     

Ander contractueel 

administratief 

personeel  

         

 

 
Voorbeeld berekening gemiddelde personeelsformatie 

 

Op 01/01/T  45 kaderbetrekking (V.T.E.) 

Op 15/09/T  3 betrekkingen toegevoegd (V.T.E.) 

Op 01/12/T  1 betrekking geschrapt (V.T.E.) 

 

Berekening :   aantal dagen tussen 15/09 en 31/12/T :  108 

  aantal dagen tussen 01/12 en 31/12/T :    31 

 

Gemiddelde personeelsformatie in het jaar T :   45 + 0,89 – 0,08  =  45,81 

Of     45 +(3x(108/365)) – (1x(31/365))  =  45,81 

 

 

Voorbeeld berekening gemiddelde bezetting van de personeelsformatie 

 

- op 01/01/T :   voor een personeelsformatie van 45 personen (V.T.E.), 37 15 werken voltijds, 2 halftijds en 4 à 4/5 prestaties (80%). Er zijn dus 2 betrekkingen van de 

personeelsformatie niet ingevuld; 

                                                 
10  De gegevens dienen in voltijdse eenheden (V.T.E.) vermeld te worden.  Zie voorbeeld hieronder 
11  Vermeld alle afwezigheden (in volledige en halve werkdagen) wegens medische redenen (ziekte, ongeval, bevallingsverlof, enz.). 
12  Vermeld de afwezigheden (in volledige en halve werkdagen) wegens medische redenen (ziekte, ongeval, bevallingsverlof, enz.) die een reële weerslag op de werking van het rechtscollege hebben. 
13  Te berekenen in volledige en halve werkdagen. Vermeld enkel de opleidingen die een invloed hebben op het functioneren van het rechtscollege. 
14 in % ingenomen tijd 



 

- op 01/06/T :  hernemen 2 magistraten die 4/5 werkten hun job voltijds. 

 

Berekening  

De gemiddelde bezetting van de personeelsformatie in het jaar T :  41,20 + 0,23  =  41,43 d.w.z : 

41,20  = 37 voltijdse + 2 halftijds + 4 à 4/5 prestaties, of 37 + 1 + 3,20 : 

 37 = voltijdse personen ; 

 1 = 2 halftijds = 2 x (183/365)  

 3,20 = 4 à 4/5 prestaties =  4 x (292/365) 

0,23 = 2 x (1/5 x (214/365)) want vanaf 1 maart tot 31 december T presteren zij voltijds. 

 

 

Voorbeeld gemiddelde betrekkingen buiten personeelsformatie  
Op 01/01/T  80 betrekkingen in de categorie « ander contractueel administratief personeel » 

Op 01/03/T  worden 3 opstellers toegevoegd en 2 beambten geschrapt 

 

Berekening :   aantal dagen tussen 01/03/T en 31/12/T :  305 

 

Gemiddelde betrekkingen  buiten« administratief personeel » in het jaar T :   80 + 0,80  =  80,80 

Of     80 +((3-2) x (305/365))  =  80,80 

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN:  

 

Het wettelijk kader
16

 ziet er als volgt uit : 

 

41 rechters, waarvan 1 voorzitter, 7 ondervoorzitters en 33 rechters 

4 referendarissen 

49 griffiers, waarvan 1 hoofdgriffier, 3 griffiers-hoofden van dienst en 45 griffiers 

0 administratief deskundigen 

0 deskundigen 

38 assistenten 

25 medewerkers 

 

                                                                                                                                                                                                                                                    
15   Van de 37 voltijdse personen is er b.v. 1 gedelegeerd of met zending (buiten het korps), maar deze werd vervangen gedurende het volledige jaar T. Bijgevolg blijft het totaal aantal voltijdse 

personen 37. 
16

 zoals vastgesteld bij Wet van 6 januari 2014 met betrekking tot de zesde staatshervorming inzake de aangelegenheden bedoeld in art. 77 GW (BS, 31.01.2014)  voor de rechters en 

de griffiers en bij KB van 25 maart 2014 (BS, 28.03.2014)  voor het griffiepersoneel en de referendarissen 



 

In vergelijking met dit wettelijk kader was er in 2015 in de realiteit dus, uitgedrukt in V.T.E., een gemiddeld tekort aan 3 rechters, 2,20 referendarissen, 

1,6 griffiers en 12,6 griffiepersoneelsleden. In vergelijking met 2014, het oprichtingsjaar van de rechtbank, is het gemiddeld tekort aan rechters en 

referendarissen voor beiden dus gestegen met 1 VTE. Het gemiddeld tekort aan griffiepersoneelsleden is in vergelijking met 2014 in 2015 gestegen 

met 6,9 VTE. In tegenstelling tot 2014 is er in 2015 ook voor de griffiers een tekort, met name van 1,6 VTE. 

  

Twee rechters waren in 2015 langdurig afwezig wegens medische redenen. Eén ervan is overleden op 4 augustus 2015. Eén rechter heeft met ingang 

van 4 april 2015 zijn ontslag gegeven; een tweede rechter heeft met ingang van 15 februari 2016 ook zijn ontslag gegeven.  

 

1 voltijdse referendaris heeft onze rechtbank in 2015 verlaten. 

 

Bij bevelschrift van 13 maart 2015 heeft de eerste voorzitter van het hof van beroep te Brussel ook 5 griffiers en 2 medewerkers gedelegeerd naar de 

griffie van de Franstalige rechtbank van eerste aanleg te Brussel om er, gedurende een hernieuwbare periode van één jaar die een aanvang heeft 

genomen op 1 april 2015, hun ambt uit te oefenen. Deze delegaties werden bij bevelschrift van 23 maart 2016 hernieuwd voor één jaar. 



 

 

HOOFDSTUK II  :  LOGISTIEKE MIDDELEN 17 
 

LOKALEN 

 

 

1.  Zijn de lokalen waarover het rechtscollege beschikt gepast voor de uitoefening van de justitie ? Zijn de lokalen op een functionele wijze 

ingeplant voor personeel en publiek ? Zijn ze gecentraliseerd in één gebouw/locatie of gedecentraliseerd over verschillende 

gebouwen/locaties)  ? Beschrijf de belangrijkste problemen  die een vlotte werking hinderen (hou daarbij rekening met de mate van 

centralisatie van de lokalen, de vorm en de grootte ervan, de afstanden ertussen, etc…) en geef tevens aan of er al dan niet een afgrenzing 

bestaat tussen de lokalen bestemd voor het personeel en deze toegankelijk voor het publiek. 

 

 De lokalen van de Nederlandstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel zijn verspreid over vier gebouwen, met name als volgt : 

 - in het Montesquieu-gebouw : de voorzitter en de hoofdgriffier en hun secretariaten, evenals de burgerlijke rechtbank en de familierechtbank, 

 - in het Justitiepaleis op het Poelaertplein (P1) : de correctionele rechtbank en de raadkamer, 

 - in het Portalis-gebouw : de jeugdrechtbank, de onderzoekskabinetten en de griffie van het onderzoek en van de raadkamer, 

 - in het gebouw gelegen Waterloolaan 76 : de strafuitvoeringsrechtbank. 

 

 Dergelijke spreiding bemoeilijkt uiteraard in de praktijk een vlotte werking van onze, in vergelijking met vroeger, vóór de ontdubbeling, 

middelgrote rechtbank. 

  

 Per sectie van de rechtbank, al dan niet verder opgesplitst per dienst, wordt de toestand van de lokalen hierna verder toegelicht. 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 De zittingszalen worden gedeeld met de Franstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel. Zij bevinden zich nog steeds op het gelijkvloers en de 

eerste verdieping van het Montesquieu-gebouw.  

 

                                                 
17

  Als het antwoord op een vraag ongewijzigd blijft ten opzichte van het jaar T-1, vermeldt u  “situatie ongewijzigd” 



 

 Op de tweede verdieping van het Montesquieu-gebouw bevinden zich de burelen van de voorzitter en de hoofdgriffier, hun secretariaten in één en 

hetzelfde lokaal, twee burelen van ondervoorzitter, een lokaal met zes bureau’s voor rechters en een lokaal met twee bureau’s voor rechters, het 

bureel van de griffier-hoofd van dienst van de burgerlijke griffie, de lokalen van de griffie van de burgerlijke rechtbank en van de 

familierechtbank. Tevens is er één lokaal beschikbaar voor het horen van minderjarigen. De lokalen zijn zo ingeplant dat enkel de griffies (van de 

burgerlijke rechtbank en van de familierechtbank) en het “hoorlokaal” toegankelijk zijn voor het publiek. De overige lokalen zijn afgegrensd en 

beveiligd via een badgesysteem.   

 

 Op de vijfde verdieping van het Montesquieu-gebouw, die  nog steeds enkel toegankelijk is voor het personeel via een badge, bevinden er zich nog 

steeds zeven afzonderlijke lokalen voor in totaal 15 burgerlijke en familierechters. Dit zijn er vier minder dan voor de ontdubbeling. Niet iedere 

burgerlijke of familierechter beschikt bijgevolg over een lokaal. De afstand tussen deze lokalen op de vijfde verdieping en de overige diensten van 

de burgerlijke en familierechtbank zou best weggewerkt worden. Evenwel biedt de tweede verdieping geen ruimte meer om nog bijkomende 

lokalen voor de rechters te voorzien. 

 

 Ook zouden alle diensten van de familie- en jeugdrechtbank, die sinds 1 september 2014 een afzonderlijke sectie van de rechtbank uitmaakt, best 

gecentraliseerd kunnen worden, minstens binnen één en hetzelfde gebouw. 

 Momenteel huisvest het Montesquieu-gebouw de familierechtbank en het aan de overkant van de Quatre-Brasstraat gelegen Portalis-gebouw de 

jeugdrechtbank. De Quatre-Brasstraat telt vier rijstroken, waarvan één toegang verleent tot een tunnel, en een trambedding. Er heerst een grote 

verkeersdrukte. Deze straat is dus niet eenvoudig over te steken. 

 Deze fysieke scheiding tussen beide rechtbanken vergemakkelijkt de werking van de sectie niet.    

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  
  

 situatie ongewijzigd : 

 

De lokalen zijn op de tweede verdieping gebleven maar er is een redelijk grote afstand tussen de kabinetten van de jeugdrechters, de centrale 

griffie en het secretariaat, alwaar de bedienden van de jeugdrechtbank werken, wat een vlotte werking niet vergemakkelijkt. De kabinetten zijn na 

de ontdubbeling ook niet verhuisd zodat zij nog verspreid liggen tussen deze van de Franstalige jeugdrechtbank. De centrale griffie is te krap 

behuisd voor het aantal personeelsleden dat er werkzaam is. Aanpassingswerken zijn voorzien en gepland maar tot op heden nog niet uitgevoerd. 

 

De vergaderzaal en de leeszaal voor de advocaten wordt gedeeld met de Franstalige jeugdrechtbank zonder dat dit tot problemen leidt. 

 

De zittingen gaan nog steeds door in de zalen gelegen op de eerste verdieping van het Portalis-gebouw. 

 

 



 

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

De lokalen van het onderzoek en van de griffie van de raadkamer zijn eveneens, na de ontdubbeling, op de vierde verdieping van het Portalis-

gebouw, alwaar ze in mei 2007 hun intrek genomen hebben, gebleven. 

Net zoals voor de jeugdrechtbank is er echter, sinds de ontdubbeling, een gebrek aan centralisatie nu ook de onderzoekskabinetten niet verhuisd 

zijn. Drie kabinetten sluiten hierdoor niet aan bij de griffie. In tegenstelling tot de griffies zijn de Nederlandstalige en Franstalige 

onderzoekskabinetten bijgevolg ook niet duidelijk afgegrensd.   

 

De griffies van het onderzoek en van de raadkamer zijn wel duidelijk gescheiden van deze van de Franstalige rechtbank van eerste aanleg maar 

lijden aan plaatsgebrek. Er is onvoldoende ruimte voor het “levend archief”.  

Ook kan, bij gebrek aan ruimte, geen eigen onthaal georganiseerd wordt, evenmin als een afzonderlijke kopieerdienst. De gezamenlijke leeszaal 

om inzage te nemen van de dossiers is eveneens te klein om een volledige exploitatie van “justscan online” toe te laten nu er eenvoudigweg niet 

voldoende ruimte beschikbaar is om verschillende computers te plaatsen.   

 

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

De correctionele zittingszalen en deze van de raadkamer zijn, net zoals de lokalen voor de rechters, na de ontdubbeling, dezelfde gebleven. De 

lokalen van de correctionele rechters bevinden zich dus nog steeds in gangen die volledig toegankelijk zijn voor het publiek zodat 

veiligheidsrisico’s bestaande blijven.   

 

De correctionele griffies zijn wel ruimtelijk ontdubbeld. Tengevolge van deze ontdubbeling en wegens plaatsgebrek bevindt de Nederlandstalige 

correctionele griffie zich nu op vier verschillende locaties en twee verschillende verdiepingen. De voor het publiek toegankelijke griffie bevindt 

zich op de verdieping -1 terwijl het bureel van de griffier-hoofd van dienst en een ander lokaal bestemd voor het personeel op het gelijkvloers 

gelegen zijn. Dergelijke decentralisatie draagt niet bij tot een vlotte werking. Bovendien zijn de lokalen te klein voor het aantal personeelsleden dat 

er werkzaam is en de nodige stockeerruimte voor de dossiers. Ze zijn ook volledig verouderd. De nabijheid van de fotokopieertoestellen in de 

lokalen veroorzaakt eveneens veel geluidshinder.  

 

De beloofde verhuis van de Nederlandstalige correctionele griffie naar nieuwe lokalen binnen het Justitiepaleis zal zich hopelijk dit jaar realiseren. 

Deze “nieuwe” lokalen betreffen de lokalen die vroeger door De Post gebruikt werden. Volgens de planning van de Regie der Gebouwen zouden 

de nodige renovatie- en verbouwingswerken tijdens deze tweede helft van de maand maart 2015 moeten gestart zijn om eind augustus 2015 te 

eindigen. Sinds de laatste weigering van de inspecteur van financiën zouden de plannen aangepast zijn maar is er heden (2.06.2016) nog steeds 

niet gestart met de aanvang van de werken.           



 

 

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Sinds 19 juni 2013 zijn de diensten van de Brusselse strafuitvoeringsrechtbank gevestigd op de eerste verdieping van een gebouw op de 

Waterloolaan 76, dat eveneens gebruikt wordt door de FOD Buitenlandse Zaken. 

 

Zij werden probleemloos ontdubbeld in de ruimte. De scheiding tussen de twee rechtbanken gebeurde bij middel van archiefkasten. 

 

Lage kasten grenzen de voor het publiek toegankelijke gedeelten af van de overige voor het personeel voorbehouden ruimte. 

 

 

2.  Wordt het publiek bij aankomst in het gebouw aan een balie ontvangen en verder geholpen? Is het onthaalpersoneel voor die functie 

geselecteerd en/of opgeleid ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 De onthaalbalie in de inkomhal van het gebouw wordt hoofdzakelijk bemand door Franstalige onthaalmedewerkers. Slechts gedurende een zeer 

beperkte tijd (tijdens het zogenaamde piekuur in de ochtend en na de middag) is er ook een Nederlandstalig personeelslid aanwezig teneinde het 

Nederlandstalig publiek verder te kunnen helpen. Dit personeelslid, dat voor de ontdubbeling ook reeds instond voor het onthaal, verzorgt 

daarnaast het onthaal op de tweede verdieping van het gebouw.  

 

 Nog meer dan voorheen, vóór de ontdubbeling, zou de plaatsing van een digitaal informatiescherm in de inkomhal zijn nut bewijzen om het 

publiek wegwijs te maken in het Montesquieu-gebouw.   

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  

 

 Het publiek wordt bij aankomst in het Portalis-gebouw onthaald door personeel van het parket Brussel, dat in hetzelfde gebouw gehuisvest is. Er is 

geen eigen onthaaldienst voor de jeugdrechtbank. Op de tweede verdieping vervulde in principe het secretariaat deze onthaalfunctie doch omwille 



 

van het vertrek van een griffier en de hieruit voortgevloeide reorganisatie (samensmelting van het secretariaat en de centrale griffie) werd beslist 

dat de bezoekers zich voortaan gewoon rechtstreeks bij de kabinetsgriffier van de jeugdrechter dienen aan te melden. 

 

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Het onthaalpersoneel van het parket Brussel verwijst het publiek door naar de onthaaldienst van het onderzoek en de raadkamer, die zich recht 

tegenover de uitgang van de liften op de vierde verdieping bevindt.   

De beschikbare infrastructuur heeft het nog steeds niet toegelaten om deze dienst te ontdubbelen. Het personeel dat deze onthaaldienst bemant, 

heeft geen specifieke opleiding genoten en werd ook niet geselecteerd voor die specifieke functie.  

 

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Aan de hoofdingang van het Justitiepaleis wordt het publiek onthaald door personeelsleden van het Hof van Cassatie. 

 

 Ook hier zou een digitaal informatiescherm een nuttig hulpmiddel kunnen zijn om het publiek wegwijs te maken in het “doolhof” van het 

Justitiepaleis.  

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 In de inkomhal van het gebouw aan de Waterloolaan 76 is er geen onthaalbalie, enkel een parlofoon, via dewelke men toegang bekomt.  

 De lift geeft op de eerste verdieping uit op een gesloten sas, alwaar de bezoeker wordt opgehaald door een griffiepersoneelslid. 

 

 

 

 

 



 

3.  Is de toegang tot de lokalen die niet toegankelijk zijn voor het publiek op een of andere manier beveiligd ? Worden verschillende vormen 

van veiligheidsvoorzieningen gebruikt (fysiek, procedures, personeel) ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

  

 situatie ongewijzigd :  

 

 Het publiek gedeelte werd afgescheiden van het privaat gedeelte door deuren, die enkel met een badge kunnen geopend worden. Er was op de 

tweede verdieping één deur waar de badgelezer aan de verkeerde kant staat, doch daar is inmiddels aan verholpen. 

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  
 

situatie ongewijzigd : 

 

Enkel de toegang tot de centrale griffie op de tweede verdieping van het Portalis-gebouw is beveiligd via een badgesysteem. Alle overige lokalen, 

zowel de kabinetten als het secretariaat, zijn volledig toegankelijk voor het publiek en op geen enkele wijze beveiligd. 

 

Sinds het terreuralarm van niveau 2 naar niveau 3 steeg, wordt er aan de ingang van het Portalis-gebouw wel meer gecontroleerd wie er 

binnenkomt en wordt ook iedereen, met uitzondering van personeelsleden en advocaten, aan een “scan-controle” onderworpen. Het verhogen van 

het dreigingsniveau 3 naar 4 (op 22 november 2015) heeft problemen veroorzaakt met de toegang tot het Portalis-gebouw. 

 

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Eens een bezoeker toegang gekregen heeft tot de vierde verdieping van het Portalis-gebouw, kan hij volledig vrij circuleren doorheen alle gangen 

en bijgevolg alle lokalen, ook deze van de onderzoekskabinetten en van de griffies, betreden.  

 Beveiligde binnendeuren zijn niet aanwezig en er is onvoldoende personeel om de bezoeker te begeleiden, zowel bij aankomst als bij vertrek. 

   

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 Sedert 8 januari 2015 werden in het Justitiepaleis bijzondere veiligheidsmaatregelen getroffen. Het Justitiepaleis is nog slechts toegankelijk via de 

hoofdingang op het Poelaertplein en alle derden dienen langs een scanstraat binnen te stappen. 

 



 

 De voor het personeel voorbehouden toegang tot de zittingszaal van de raadkamer is via een badgedeur beveiligd.   

  

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

De lokalen zijn beveiligd door een alarmsysteem tijdens de sluitingsuren. De griffie bezit eveneens een alarmbel verbonden met de dispatching 

van het Montesquieu-gebouw bij gevaar. 

 

 

4.  Zijn de lokalen in goede staat ? Worden ze goed onderhouden ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 Met uitzondering van de ramen, die sinds de verhuis in 2009 slechts éénmaal een wasbeurt kregen, worden de lokalen goed onderhouden en zijn ze 

over het algemeen beschouwd ook in goede staat. Af en toe doet er zich een waterinsijpeling voor en springen er vloertegels los.  

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 De lokalen zijn in relatief goede staat doch het onderhoud zou beter kunnen. Zo is bijvoorbeeld de ondergrondse parking zeer vuil en worden de 

ramen ook in dit gebouw veel te weinig gewassen. 

 

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd : 

 

De lokalen bevinden zich nog in goede staat vermits het gebouw volledig gerenoveerd werd in 2007. Zij worden goed onderhouden met 

uitzondering van de ramen, die sinds 2007 slechts tweemaal gewassen werden.  

 

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

De lokalen van de correctionele griffie zijn in slechte staat. Ze zijn niet winddicht en onderhevig aan waterinsijpelingen bij regen. Lange tijd 



 

werden deze lokalen niet meer gebruikt. Voor hun ingebruikname bij de ontdubbeling werden ze niet opgefrist. Het behangpapier is, indien 

aanwezig, vervuild. Er hangt ook een muffe geur.  

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Hier zijn de lokalen in perfecte staat en worden ze ook goed onderhouden. 

 

 

5.  Zijn ze degelijk uitgerust (verlichting, meubilair, telefonie, informaticavoorzieningen) voor het vervullen van de dienst waarvoor ze 

gebruikt worden ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 Ja. 

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  
 

 Met betrekking tot de verlichting, het meubilair in de kabinetten en de griffies en de telefonie zijn er geen opmerkingen. In de zittingszalen 

daarentegen zijn intussen heel wat stoelen verdwenen of vervangen door totaal versleten exemplaren, hetgeen een zeer slordige indruk nalaat. 

Ook de computerschermen en telefoons zijn er vaak verdwenen of stuk. 

  

 Op gebied van informatica werden plots de individuele printers afgeschaft zonder enig voorafgaandelijk overleg of zelfs enige verwittiging. 

 

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Alle lokalen zijn degelijk uitgerust qua verlichting, meubilair, telefonie en informaticavoorzieningen. Evenwel beantwoordt de airco niet altijd aan 

de wensen van de gebruiker. In bepaalde gedeelten van de vierde verdieping is het in koude winterperiodes minder dan 18° C, wat uiteraard te 

weinig is als werktemperatuur. 

 

 



 

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 De verlichting werd hernieuwd bij de ingebruikname. Er zijn voldoende telefoonlijnen en informaticavoorzieningen maar de kabels liggen in 

sommige lokalen los op de grond. 

Het meubilair is volledig verouderd en ontoereikend. Er ontbreken bijvoorbeeld ladeblokken en vestiairekasten. 
 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 De lokalen van de strafuitvoeringsrechtbank zijn wel degelijk voorzien van meubilair, telefonie en informaticavoorzieningen. 

 

 

6.  Is er voldoende ruimte om te parkeren voor het personeel ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd : 

  

 Er is een ondergrondse parking (op verdieping -3) voor het personeel van beide rechtbanken (Nederlandstalige en Franstalige). Het aantal 

parkeerplaatsen is over het algemeen voldoende nu vele personeelsleden met het openbaar vervoer naar het werk komen. De plaatsen zijn wel 

beperkt in oppervlakte. 

 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  
  

 situatie ongewijzigd : 

 

 Ook voor de jeugdrechtbank zijn de parkeerplaatsen na de ontdubbeling gemeenschappelijk gebleven. Er zijn een twintigtal plaatsen op de 

verdieping -1 van het Portalis-gebouw. Dit volstaat doorgaans. 

  

De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

  



 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Niet alle personeelsleden van het onderzoek en de raadkamer, die zich met de wagen naar het werk begeven, vinden een parkeerplaats in het 

gebouw. Zij dienen dan hun wagen op de bovengrondse parking rond het Justitiepaleis (P 1) te parkeren, wat niet altijd even veilig is voor wagen 

en bestuurder (lees hierna). 

 

De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Er is voldoende parkeerruimte op de parking rond het Justitiepaleis, die ook verder gebruikt wordt door beide rechtbanken. Verschillende 

diefstallen en andere misdrijven hebben zich echter reeds voorgedaan op deze parking.  

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Er is voldoende parkeerruimte voor het personeel. 

 

  

7.  Is er voldoende ruimte om te parkeren voor de klant (advocaten, publiek, leverancier, etc)? Gaat het om een eigen parkeerterrein ? Schets 

kort de voorzieningen op dat vlak. 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Er is achteraan het Montesquieu-gebouw bovengronds enkel parkeerplaats voorzien voor leveranciers.  

 Advocaten en publiek dienen gebruik te maken van de openbare parkeerplaatsen in de omgeving. Onder het Poelaertplein is er een betalende 

openbare parking. 

 

 De jeugdrechtbank, de onderzoekskabinetten en de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw :  
  

 situatie ongewijzigd :  



 

 

 In en rond het Portalis-gebouw is er geen parkeerruimte voor derden, noch voor advocaten, noch voor publiek, noch voor leveranciers. Alle 

aangrenzende parkeerplaatsen rond het gebouw zijn voorbehouden voor de politiediensten.  

 Derden zijn bijgevolg aangewezen op de ondergrondse, openbare en betalende parking van het Poelaertplein. 

 

 De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

De advocaten beschikken over een eigen, afzonderlijke parking rond het Justitiepaleis.  

Het publiek zal ook hier enkel gebruik kunnen maken van het beperkt aantal openbare parkeerplaatsen in de omringende straten of van voormelde 

ondergrondse, betalende parking van het Poelaertplein. 

De leveringen gebeuren langs de zij-ingang van het Justitiepaleis in de Wolstraat. Daar ontbreken echter ook parkeerplaatsen voor de leveranciers 

zodat hun vracht- en bestelwagens vaak ‘in dubbele file’ staan. 

  

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

  

 situatie ongewijzigd :  

 

 Ook de bezoekers van de strafuitvoeringsrechtbank kunnen alleen maar gebruik maken van de openbare parkeerplaatsen in de omgeving. 

 Voor de leveranciers is er ook geen enkele losruimte voorzien.  

 

 

8.  Is de signalisatie in het gebouw (de gebouwen) of de site adequaat ? Geef kort de toestand weer daarbij rekening houdend met zowel het 

personeel als de klant en de wettelijke verplichtingen dienaangaande? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 De signalisatie is sinds de ontdubbeling niet overal aangepast. Op de tweede verdieping van het Montesquieu-gebouw hangen er nog 

gemetalliseerde borden van vóór de ontdubbeling.  Op of boven de beveiligde deur die aan de voorzijde van het gebouw het publiek van het 

privaat gedeelte scheidt, zou een pictogram of bord ‘verboden toegang’ moeten aangebracht worden. Dikwijls worden er ook ten behoeve van het 

publiek en de advocaten aanduidingen aangebracht op gewone A4-bladen.  

. 

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  



 

  

 situatie ongewijzigd : 

 

 Er zijn voldoende aanwijzingen aangebracht om de klant naar de juiste plaats te leiden. De nummering van de lokalen is evenwel onvolledig nu zij 

geen melding maakt van de vleugel, terwijl de tweede verdieping vier vleugels telt (A, B, C en D), en in plaats van door te lopen voor elke vleugel 

opnieuw begint.  

  

 De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

situatie ongewijzigd : 

 

De algemene signalisatie op het niveau van het gelijkvloers is in het Portalis-gebouw adequaat. Op de vierde verdieping is de signalisatie echter 

sinds de ontdubbeling niet aangepast en bijgevolg achterhaald.  

 

 De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 De signalisatie in het Justitiepaleis laat nog steeds te wensen over. Het publiek loopt er dikwijls verloren. 

 Enkel in de gang aan de zij-ingang van de Wolstraat duiden papieren bladen de ligging van de correctionele griffies aan. Deze zij-ingang is echter 

sinds de verhoogde veiligheidsmaatregelen afgesloten. 

   

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

  

situatie ongewijzigd : 

 

De signalisatie is correct in de inkomhal en in de liften. Nu het personeel de bezoeker steeds opvangt bij de liftenhal is zij echter minder 

belangrijk.   

 

 

 

 

 

 



 

9.  Zijn de gebouwen en lokalen toegankelijk voor personen met een handicap ? Geef kort de toestand weer. 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd : 

  

 Aan de voor- en achterzijde van het Montesquieu-gebouw is er een hellend vlak.  

Binnen het gebouw zijn de liften en gangen voldoende breed voor rolstoelgebruikers.   

. 

 De jeugdrechtbank, de onderzoekskabinetten en de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw :  
 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Ook het Portalisgebouw is toegankelijk voor personen met een motorische handicap en heeft voldoende brede liften en gangen. Tevens beschikt 

het gebouw over de nodige sanitaire voorzieningen. 

  

 De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 Rolstoelgebruikers kunnen enkel via de zij-ingang van de Wolstraat toegang verkrijgen tot het Justitiepaleis. Deze ingang mag echter sinds de 

verhoogde veiligheidsmaatregelen niet meer gebruikt worden behoudens sinds 2015 na voorafgaandelijke contactname met het veiligheidskorps.  

 Indien de rolstoelgebruiker, dankzij de hulp van bereidwilligen, toch binnen geraakt in het Justitiepaleis, wordt hij geconfronteerd met vele 

trappen, waarvan slechts enkele (deze met weinig treden) voorzien zijn van een hellend vlak. De liften waren in 2014 bovendien niet breed genoeg 

voor de rolstoelgebruiker. Twee nieuwe, conforme liften werden intussen in 2015 geïnstalleerd langs de zijde van de Wolstraat. Eveneens werden 

de liften aan de overzijde (restaurant) ook vernieuwd met conforme liften. 

  

 In september 2015 werd de ingang langs de Wolstraat voor professionelen geopend tussen 7.00 uur en 7.45 uur.  

 

 Voor personen met een visuele beperking is er niets specifieks voorzien. 

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

  

situatie ongewijzigd : 

 



 

Ja. De hoofdingang heeft een hellend vlak en aan de ingangsdeur is er geen trede. De liften zijn voldoende breed en de eerste verdieping is 

volledig vlak. 

 

 

10.  Wordt in ieder gebouw waar het rechtscollege gehuisvest is, de wetgeving over het welzijn op het werk nageleefd ? 

 

 De burgerlijke rechtbank en de familierechtbank in het Montesquieu-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd : 

 

 Over het algemeen hebben we hier geen klachten over. Soms zijn er wat problemen met verwarming en verluchting, doch deze worden meestal 

opgelost dankzij de tussenkomst van het technisch personeel van het gebouw. 

  

 De jeugdrechtbank in het Portalis-gebouw :  
 

 De centrale griffie is te klein behuisd. Zij heeft immers een oppervlakte van 60m² en er werken vijf personeelsleden.  

 Daarnaast zijn er in de kabinetten soms problemen met de verwarming waardoor het in sommige bureau’s (veel )te koud en in andere (veel) te 

warm is. 

 

 De onderzoekskabinetten, de griffie van het onderzoek en van de raadkamer in het Portalis-gebouw : 

 

 situatie ongewijzigd :  

 

 Op de vierde verdieping van het Portalis-gebouw wordt de wetgeving over het welzijn op het werk nageleefd. 

  

 De correctionele rechtbank en de raadkamer in het Justitiepaleis (P 1) : 

 

 situatie ongewijzigd : 

 

 Neen.  

  

 In de lokalen van de correctionele griffies zijn de ramen niet windbestendig. Bij hevige wind vliegen ze open. Het regent er ook binnen door de 

ramen en plafonds. De lokalen zijn ook te klein voor het aantal personeelsleden dat er werkzaam is. Een werkoppervlakte van 12 m² per persoon is 

zelfs niet bereikt.  



 

 

De lokalen zijn ook niet geschikt om publiek te ontvangen.  

Er is geen leesruimte voor de advocaten. Het fotokopieertoestel kan bij gebrek aan plaats niet afgezonderd worden en veroorzaakt bijgevolg veel 

geluidshinder.  

 

Bij de jaarlijkse controle van het comité van veiligheid werden ook de problemen in de dienst overtuigingsstukken aangekaart. 

 

De strafuitvoeringsrechtbank in de Waterloolaan 76 : 

  

 situatie ongewijzigd : 

 

       Geen opmerkingen. 

 

INFORMATICA 

 

situatie ongewijzigd : 

 

1.  Heeft het rechtscollege intranet 
18

 en is elkeen (magistraten en griffiepersoneel) daarop aangesloten ? Geef toelichting. 

 

 Iedereen die een e-mail-account kreeg, heeft ook toegang tot het intranet van de FOD Justitie.  

 De rechtbank beschikt ook over een eigen intranet. Ieder die zich hiervoor inschreef, kreeg tevens een account.  

 

2.  Welke informatie wordt via het intranet aan het personeel aangeboden ? Op welke wijze en door wie wordt dit aanbod beheerd ?  

 

 Meer specifiek voor de griffiers en het griffiepersoneel wordt via het intranet van de rechtbank informatie verstrekt over statuutswijzigingen. 

 Het aanbod en de regelgeving hieromtrent wordt beheerd door het CIV (FOD Justitie).  

 

 Voor de rechters werd met behulp van het Drupal-systeem gestart met de oprichting van een dubbele databank om uitspraken en modellen uit te 

wisselen. Enerzijds zal deze databank een verzameling aan interessante uittreksels van rechtspraak bevatten, die per thema en via trefwoorden 

gegroepeerd worden. Anderzijds is het de bedoeling om per kamer een verzameling van modellen en voorbeelden aan te leggen teneinde op een  

eenvoudige wijze kennis over te dragen ingeval van afwezigheid of vertrek van de kamertitularis. 

                                                 
18

 Intern informaticanetwerk dat informatie verstrekt, uitsluitend toegankelijk voor leden van de organisatie. 

 



 

Inhoudelijk wordt dit aanbod beheerd door een rechter, onder toezicht van de voorzitter. 

De structuur is reeds sinds maanden klaar en in beginsel kan worden aangevangen met het inhoudelijk invullen van de databank. 

De enige toegelaten browser op de pc’s verstrekt door de FOD Justitie is echter het sterk verouderde Internet Explorer 8. Deze is niet compatibel 

met Drupal 7, dat wordt gebruikt voor het beheer van de inhoud van het intranet. In afwachting van de toelating voor een browser-upgrade, kan de 

databank niet worden ingevuld en liggen de werkzaamheden reeds sinds vele maanden volledig stil. Deze toelating is op heden nog niet verleend 

door FOD Justitie.  

  

3.  Is de uitwisseling van bepaalde informatie tussen personen aan de hand van e-mail gemeengoed voor alle personeelsleden ? Schets bondig de 

toestand op dat vlak en geef daarbij aan voor welke informatieverstrekking het gebruikt wordt ? 

 

 Ja. Mededelingen maar ook uitnodigingen, verzoeken, oproepen, instructies aan zowel de rechters als de griffiers en het griffiepersoneel worden 

hoofdzakelijk zo niet uitsluitend via e-mail verstuurd. Ook intern communiceert iedereen, indien niet mondeling, veelal via e-mail. Dit is ook zo 

voor de onderlinge communicatie tussen rechter en griffier.  

   

4.  Is internet voor ieder personeelslid beschikbaar ? Beschrijf  kort de toestand en geef daarbij aan voor welke informatievoorziening internet 

gebruikt wordt. 

 

 Iedereen die over een e-mail-account beschikt heeft eveneens toegang tot het internet. Dankzij deze toegang kan het personeel websites van de 

advocaten,  notarissen, Europese procedures, … raadplegen. 

 

5.  Heeft het rechtscollege een website ? Zo ja, vermeld het adres. 

 

 Op http://www.juridat.be/eerste_aanleg/brussel/ vermeldt enkel de home-pagina de adressen van de secties van de rechtbank, zoals zij 

 bestonden voor de invoering van de familie- en jeugdrechtbank. 

 

 De toekomstige website van de rechtbank zal geïntegreerd worden in 

https://intranet.iudexnet.rojnet.just.fgov.be/Brussel/NL_REA_Brussel/SitePages/Home.aspx. 

 

DOCUMENTATIEDIENST 

 

situatie ongewijzigd voor vragen 3 tot en met 6 : 

 

http://www.juridat.be/eerste_aanleg/brussel/
https://intranet.iudexnet.rojnet.just.fgov.be/Brussel/NL_REA_Brussel/SitePages/Home.aspx


 

1.  Is er een documentatiedienst (= dienst die documenten verzamelt en verspreidt, en op verzoek actief documenten opspoort) ? Is er een bibliotheek 

? Preciseer duidelijk over wat voor dienst het gaat. 

 

 Na de ontdubbeling delen beide ééntalige Brusselse rechtbanken van eerste aanleg dezelfde bibliotheek als deze waarover de voormalige 

tweetalige rechtbank van eerste aanleg Brussel reeds beschikte. Deze bibliotheek is nog steeds enkel toegankelijk voor de rechters en de 

referendarissen van eerste aanleg.   

 

 Dezelfde bibliothecaris vervult er verder volgende taken : 

 

 - veelvuldige documentatie-aanvragen beantwoorden : opzoeken, scannen en elektronisch terugsturen, 

 - in de bibliotheek niet aanwezige boeken aanvragen bij de bibliotheek van de FOD Justitie om ze per post of per dragen op te sturen, 

 - losbladige tijdschriften en wetboeken aanvullen, 

 - aankondigingen met  het oog op de aanschaf van boeken en tijdschriften verzamelen, 

 - boeken en tijdschriften, enkel nog mits akkoord van de voorzitter van de Franstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel, bestellen, nu sinds 

2015 het secretariaat van de voorzitter van de Nederlandstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel instaat voor de aankoop van boeken,   

 - opzoeken van parlementaire stukken, 

 - aankondigingen van studiedagen uithangen in de bibliotheek, 

 - ervoor zorgen dat de tijdschriften jaarlijks ingebonden worden, 

 - instaan voor orde en rust binnen de bibliotheek, 

 - dagelijks inkomende post ophalen op het secretariaat van de voorzitter van de Franstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel, 

 - ophalen van papier bij de Franstalige correctionele griffie en papierladen van de printer in de bibliotheek ermee aanvullen nu de rechters in het 

Justitiepaleis, sinds de verwijdering van hun individuele printers, deze printer moeten gebruiken. 

 

2.  Is het één enkele documentatiedienst en/of bibliotheek voor het rechtscollege ? Of gaat het om een documentatiedienst en/of bibliotheek die  

gedeeld wordt met andere organisatiedelen van de rechterlijke organisatie omdat deze bijvoorbeeld in hetzelfde gebouw zijn ondergebracht? Of 

bestaat er binnen het rechtscollege een opdeling in verschillende documentatiediensten en /of bibliotheken waar te nemen ? Of gaat het om een 

combinatie hiervan ? 

Beschrijf kort en bondig de situatie. 

 

Er is één enkele bibliotheek voor de twee Brusselse rechtbanken van eerste aanleg.  

De bibliothecaris werkt wel nauw samen met de bibliotheken van de FOD Justitie, de beide Brusselse balies, het Hof van Cassatie en de FOD 

Financiën.  

 

3.  Wie beheert de documentatiedienst en/of bibliotheek ? Leg kort uit. 



 

 

 De beide voorzitters van de rechtbanken beheren de bibliotheek. Binnen de Nederlandstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel heeft de 

voorzitter een rechter als verantwoordelijke aangesteld. 

 

4.  Hoe wordt de collectie van de bibliotheek bijgehouden/bijgewerkt ? 

 

 De boekencollectie wordt elektronisch bijgehouden en aangevuld. 

 De tijdschriften en wetboeken worden manueel bijgehouden. 

 

5.  Oefent een personeelslid of team de functie van documentalist uit ? Welke kwalificatie (graad, diploma, opleiding) heeft dat personeelslid of 

hebben die personeelsleden? 

 

 Een contractuele medewerker met een diploma A2/A4 oefent sinds twintig jaar de functie van bibliothecaris uit. 

 

6.  Wordt de wetgeving er continu bijgehouden ? Zijn de wetgevingdossiers volledig (bijvoorbeeld met de voorbereidende werken  ) ? 

 

 Vóór 1997 werd de wetgeving in papieren vorm bijgehouden. Sindsdien zijn de wetgevingdossiers elektronisch te raadplegen.  

 De aanvullingen van de wetboeken wordt permanent en stipt bijgehouden. 

 

BUDGET 

 

situatie ongewijzigd voor vragen 2, 3, 6 en 7 : 

 

1) Hoe groot is het budget “kleine onkosten” dat aan het rechtscollege werd toegekend ?  

 

In 2015 bedroeg dit budget 11.720 €. 

 

2) Voor welke uitgaven wordt dat budget aangewend ?  

 

Het budget “kleine onkosten” wordt aangewend voor de aankoop van kleine bureelbenodigdheden, het inbinden van de rechterlijke uitspraken, de 

aankoop van wetboeken zonder abonnement en van dossiermappen.  

 

In dit budget is ook een budget voor “werkvergaderingen” begrepen, waarmee onder meer drank kan aangekocht worden. 



 

 

3) Hoe werkt dat budget ?  

 

Volgende stappen dienen gevolgd te worden : 

 

1. bestelling plaatsen 

2. factuur ingeven in de boekhoudkundige applicatie CGAB (afkorting van Comptabilité Générale Algemene Boekhouding) 

3. op de eerste en vijftiende van de maand een borderel opmaken 

4. factuur en borderel goed te keuren door de voorzitter 

5. na goedkeuring factuur en borderel doorsturen naar de Cel Vereffeningen van FOD Justitie  

 

4) Is dat budget toereikend ? Leg uit.  

 

Dit budget was toereikend voor het jaar 2015. 

 

5) Hoe groot is het budget « representatiekosten » dat aan het rechtscollege werd toegekend ?  

 

In 2015 bedroeg dit budget 800 €. 

 

6) Welke uitgaven worden door dat budget gedekt ?  

 

De aankoop van een rouwkrans, relatiegeschenken. 

  

7) Hoe werkt dat budget ?  

 

Zoals het budget “kleine onkosten”. 

 

8) Is dat budget toereikend ?  Leg uit.  

 

 Dit budget was toereikend voor het jaar 2015. 

 

 

 

 



 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN:  

  

  

 situatie ongewijzigd : 

 

 De griffie van de rechtbank beschikt niet over een eigen budget voor “kleine onkosten” en “representatiekosten”, enkel over een budget voor 

 griffiekosten. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

HOOFDSTUK III  :  ORGANISATIE  
 

 

1.  Geef bij middel van een schema het organogram 
19

 van het rechtscollege weer (of hoe de terechtzittingen voor de vrederechters en de 

politierechters zijn georganiseerd).  

 

 zie bladzijde hierna 

 

 

2.  Geef de dienstregeling 
20

 van het rechtscollege (of de wekelijkse activiteiten voor de vrederechters en politierechters). 

 

       zie bijlagen 1 en 2 :  

 1) dienstregeling voor het gerechtelijk jaar 2014-2015 

 2) dienstregeling voor het gerechtelijk jaar 2015-2016 

 

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN: NIHIL  

 

 

                                                 
19

  Schema dat de structuur van het korps weergeeft met de onderscheiden organen en hoe zij zich onderling tot elkaar verhouden, eventueel met een korte beschrijving van de 

uitgeoefende functies. 
20

  Lijst voor de regeling van de dienst, zoals bepaald in artikel 316 Ger. W. 
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rechters 
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HOOFDSTUK IV  :  OVERLEGSTRUCTUREN  

 

 

1.  Beschrijf kort de structuur van het intern overleg (overleg binnen het rechtscollege). 

 

2.  Is er gestructureerd verticaal overleg met andere organisatiedelen van de rechterlijke organisatie (bijvoorbeeld tussen de rechtbank en Hof van 

beroep, met Hof van Cassatie, enz…) ? Zo ja, beschrijf kort met wie en hoe dat geregeld is en geef daarbij de belangrijkste doelen en resultaten 

aan, aan de hand van onderstaande tabel. 

 

3.  Is er gestructureerd horizontaaal overleg met andere organisatiedelen van de rechterlijke organisatie (bijvoorbeeld met parketten, andere 

rechtscolleges, enz.) ? Zo ja, beschrijf kort met wie en hoe dat geregeld is en geef daarbij de belangrijkste doelen en resultaten aan, aan de hand 

van onderstaande tabel. 

 

4.  Is er gestructureerd overleg met de actoren die extern zijn aan de rechterlijke organisatie (balie, FOD Justitie, enz.) ?  Zo ja, beschrijf kort met wie 

en hoe dat geregeld is en geef daarbij de belangrijkste doelen en resultaten aan, aan de hand van onderstaande tabel.
21

. 

 

 
 Beschrijving Doelen / Resultaten 

De magistraten van het rechtscollege - individuele gesprekken tussen voorzitter en rechter 

- evaluatiegesprekken 

- tot september 2015 maandelijks tot zeswekelijks : 

vergadering van voorzitter, ondervoorzitters en 

hoofdgriffier 

- vanaf maart 2015 : maandelijks : directiecomité 

 

 

- evalueren 

- beleid en werking van de rechtbank, verdeling van 

de taken en controle van de taakverdeling 

De magistraten van een ander 

rechtscollege/andere rechtscolleges 
driemaandelijks vergaderingen met de korpsoversten 

van Brussel in de gebouwencommissie 

veiligheid en evaluatie van toestand gebouwen 

Vaste conferentie van de korpschefs van het Hof 

van cassatie en de hoven van beroep 
Nvt  
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 Aangezien de vragenlijst voor alle rechtscolleges identiek is, is het mogelijk dat sommige overlegstructuren niet van toepassing zijn.  



 

 Beschrijving Doelen / Resultaten 

College van eerste voorzitters van de Hoven van 

hoger beroep 
Nvt  

Unie van de Voorzitters van de Rechtbanken van 

Eerste Aanleg 
zeswekelijks : vergaderingen met de voorzitters van 

de rechtbanken van eerste aanleg 

- feedback ontvangen van college van de zetel 

- gezamenlijke standpunten innemen 

Het College van procureurs-generaal Nvt  

Het federaal parket Nvt  

De Raad van de procureurs des Konings Nvt  

Vereniging van de Arbeidsauditeurs Nvt  

Conferentie van de Voorzitters van de 

Rechtbanken van koophandel 
Nvt  

Vereniging van de Voorzitters van de 

Arbeidsrechtbanken 
Nvt  

De raadsheren in sociale zaken Nvt  



 

 Beschrijving Doelen / Resultaten 

De rechters in sociale zaken Nvt  

De rechters in handelszaken Nvt  

Het parket telefonisch overleg met PK’s van Brussel en van 

Halle-Vilvoorde 
 

De referendarissen Nvt  

De dienst voor documentatie en 

overeenstemming der teksten 

 

Nvt  

De hoofdgriffier en het personeel indien niet dagelijks zeer regelmatig overleg met 

hoofdgriffier en met de griffiers-hoofden van dienst  

opstart van de rechtbank, van de familierechtbank,  

evaluaties, samenwerking tussen rechters en griffiers 

en/of griffiepersoneelsleden, organisatie van de 

rechtbank 
Het parket-generaal Nvt  

Het auditoraat-generaal bij het arbeidshof 

 
Nvt  

Het arbeidsauditoraat  telefonisch overleg met AA’s van Brussel en van 

Halle-Vilvoorde  

 

Andere parketten-generaal / auditoraten-generaal Nvt  

De politiediensten : 

- de gerechtelijke diensten 

- de andere diensten 

 

enkel overleg via onderzoeksrechters   

De inspectiediensten Nvt  



 

 Beschrijving Doelen / Resultaten 

De FOD Justitie : 

- Het centraal bestuur 

- de Justitiehuizen 

- Andere 

 

- informeel overleg met het centraal bestuur  

 

- driemaandelijks overleg met justitiehuizen  

 

De balie maandelijks gesprek tussen voorzitter en stafhouder 

van de NOAB 

feedback over werking van de rechtbank, 

wederzijdse informatie-uitwisseling over de goede 

praktijken  
De gerechtsdeurwaarders enkel bij eedafleggingen  

Het notariaat enkel bij eedafleggingen  

De Hoge Raad voor de Justitie 2 overlegvergaderingen op vraag van HRJ (VAOC) gedachtenuitwisseling over bijv. pijnpunten in de 

werking van de rechtbank 
De vrederechters en de plaatsvervangende 

vrederechters/De rechters in de politierechtbank 

en de plaatsvervangende rechters in de 

politierechtbank 

zeer regelmatige vergaderingen en gesprekken  

 

oprichting voorlopig directiecomité – sedert 1 juli 

2015 : tweewekelijkse vergaderingen 

 

moeilijke samenwerking na ontdubbeling van de rea 

zo positief mogelijk laten verlopen 

algemene leiding, organisatie en beheer van de 

vredegerechten en politierechtbanken van het 

arrondissement  
Andere (te verduidelijken) Tot september 2015 : wekelijkse vergadering van 

iudex-ict, waaraan voorzitter heeft deelgenomen 

informatie bij de rechtbanken optimaliseren en 

college van de zetel adviseren 

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN:  

  



 

 

HOOFDSTUK V  :  STATISTIEKEN BETREFFENDE INKOMENDE EN UITGAANDE DOSSIERS EN 
HANGENDE ZAKEN  

 

 

1.  Verschillen de gegevens die het rechtscollege registreert van deze die door de Federale Overheidsdienst Justitie worden aangemaakt en 

gepubliceerd ?  

 

 De laatst gepubliceerde statistieken door de FOD Justitie betreffen deze van het jaar 2014.  

 

 zie http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%202014%20REA%20Burg%20NL.pdf voor burgerlijke zaken (met in begrip van 

familiezaken) 

  

 zie http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%20REATPI%20C%2015%20NL.pdf voor correctionele zaken 

 

 zie http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%20JIOR%202014%20NL.pdf voor de onderzoeksrechters en de raadkamer 

 

  

 Voor wat de correctionele zaken betreft ontvingen de hoofdgriffiers op 31 maart 2016 volgend bericht van de steundienst van het college van de 

hoven en rechtbank :  

“Geachte hoofdgriffiers, 

De migratie naar SAS9.4 lost helaas niet alle problemen op bij de toegang tot de gegevens van de kamers voor correctionele zaken van de rechtbank 

van eerste aanleg. 

Via het adres http://biportal.intra.just.fgov.be, die u in onze vorige e-mail kon terugvinden, wordt u doorverwezen naar de SAS-omgeving, meer 

bepaald de productieomgeving/production. Hier kunt u de statistische rapporten met betrekking tot de gegevens van REA-TPI niet raadplegen, dit 

omwille van technische problemen die de stafdienst ICT momenteel tracht op te lossen. Uw lokale verantwoordelijke voor het REA-TPI-systeem heeft 

echter toegang tot de acceptatieomgeving/acceptance waar de correctionele gegevens wel geraadpleegd kunnen worden. Het adres van deze omgeving 

is: http://biaccportal.intra.just.fgov.be/. 

In deze omgeving zijn er momenteel slechts gegevens terug te vinden tot 10 december 2015. We doen dan ook al het mogelijke om de gegevens in deze 

twee omgevingen te actualiseren. Indien u dit wenst, kunnen we ook andere personen toegang verlenen tot de acceptatieomgeving/acceptance. Gelieve 

ons daartoe de namen van de personen door te geven aan wie u een toegang wenst toe te kennen. 

 

Hoogachtend,” 

http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%202014%20REA%20Burg%20NL.pdf
http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%20REATPI%20C%2015%20NL.pdf
http://justitie.belgium.be/sites/default/files/downloads/Pub%20JIOR%202014%20NL.pdf
http://biportal.intra.just.fgov.be/
http://biaccportal.intra.just.fgov.be/


 

 

 Voor de burgerlijke zaken (met in begrip van de familiezaken) heeft de griffier – hoofd van dienst de vergelijking gemaakt.  

 Het resultaat leest u in het als bijlage 4 aan dit verslag gevoegde overzicht. 

   

 

 2. In bevestigend geval, geef aan waarin ze verschillen (eventueel per materie te specificeren) en geef, wanneer dit het geval is, duidelijk 

aan welke rol het eigen systeem van registratie en verwerking van gegevens speelt in de werking van het rechtscollege. 

 

 zie vraag 1 

 

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN:  

 



 

HOOFDSTUK VI  :  EVOLUTIE VAN DE WERKLAST 
 

situatie ongewijzigd : 

 

WERKLASTMETING 

 

 

1. Maakt u gebruik van een instrument om de werklast van de magistraten van het rechtscollege te meten ?  

 

Neen. 

 

Zo ja, geef een korte beschrijving van dat instrument en zijn voordelen en gebreken. Geef daarbij de frequentie van gebruik aan. Schets de 

evolutie van de werklast die ermee werd vastgesteld. 

 

2. Heeft u initiatieven genomen om het bestaande systeem te verbeteren ? Zo ja, welke ? 

 

3. Geef de evolutie van de werklast sinds de werklastmeting weer. 

 

WERKLASTVERDELING 

 

1. Op basis van welke criteria wordt de werklast onder de magistraten van het rechtscollege verdeeld ? 

 

De verdeling van de werklast binnen de rechtbank vindt zich grotendeels terug in de dienstregeling (zie bijlagen). De voorzitter houdt hierbij 

zoveel als mogelijk rekening met de competenties
22

 en voorkeuren van de rechters.  

 

Binnen de burgerlijke rechtbank wordt er al sinds september 2013 (voor de ontdubbeling) naar gestreefd om de werklast draaglijk te houden 

door de alleenzetelende rechters per twee weken drie in plaats van vier keer te laten zetelen of een alleenzetelende zitting te alterneren met een 
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 Competenties omvatten 1) de kennis over de uit te voeren taken, 2) de vaardigheden om de kennis te kunnen toepassen in de praktijk en, tenslotte, 3) de attitude of de 

beroepshouding. 



 

collegiale zitting. Een andere mogelijkheid die eveneens reeds toegepast werd is dat drie alleenzetelende rechters samen in twee gelijkaardige 

kamers zetelen of desgevallend een beroep gedaan wordt op de bijstand van een referendaris. 

 

Binnen de correctionele rechtbank bepaalt het strafvervolgingsbeleid van het openbaar ministerie mee de werklast van de kamers. Er is 

evenwel met de drie parketten (Brussel, Halle-Vilvoorde en federaal) afgesproken dat een zaak slechts aanhangig gemaakt kan worden voor de 

rechtbank na voorafgaandelijk akkoord van de respectievelijke kamervoorzitters. Zo kan de instroom toch in zekere mate beheerd worden en de 

werklast evenwichtig verdeeld worden over de verschillende zittingen. 

 

De vijf onderzoeksrechters zijn beurtelings twee weken met dienst. Tijdens deze dienst worden hen de dringende dossiers (gewone 

onderzoeken en mini-onderzoeken) toegewezen. Alle andere dossiers worden toebedeeld aan de onderzoeksrechters na beslissing van Mevr. 

Calewaert, deken van het onderzoek. 

 

 Binnen de sinds 1 september 2014 nieuwe familie- en jeugdrechtbank dient een onderscheid gemaakt te worden tussen de burgerlijke en niet-

burgerlijke zaken. 

 De niet-burgerlijke zaken, de zogenaamde protectionele jeugddossiers, worden volgens een beurtrol bij hun aankomst op de rechtbank verdeeld 

onder de drie jeugdrechters. Elke jeugdrechter houdt met het parket Halle-Vilvoorde wekelijks één protectionele zitting en met het parket 

Brussel tweewekelijks. Twee van de drie jeugdrechters zetelen ook om de twee weken in de schikkingskamer van de familierechtbank. Samen 

met een familierechter zijn de drie jeugdrechters beurtelings van dienst tijdens het week-end en de vakanties. 

 De burgerlijke zaken worden op basis van hun aard verdeeld over de verschillende kamers van de familierechtbank. Hierbij wordt rekening 

gehouden met het spoedeisend karakter van de zaak, de mededeelbaarheid ervan aan het openbaar ministerie en de regeling van de 

zittingsdienst van de twee parketten (Brussel en Halle-Vilvoorde). In principe zetelt elke familierechter tweemaal per week. 

      

 Slechts één rechter van onze rechtbank zetelde voltijds in de strafuitvoeringsrechtbank zodat er van werklastverdeling geen sprake was. 

 

2.  Worden de magistraten op de hoogte gebracht van die criteria ? 

 

 De rechters zijn van voormelde verdelingscriteria mondeling op de hoogte. Veelal komt dit ter sprake tijdens de evaluatiegesprekken. 

 

 De meeste rechters kunnen hun werklast vergelijken met deze van de collega’s op basis van de beschikking tot dienstregeling. Zo nodig zal de 

lezing van huidig werkingsverslag net hiervoor ook nuttig zijn.  

  

3.  Hoe gebeurt die verdeling in de praktijk ?   

 

 zie antwoord op vraag 1  



 

 

 

 Wordt controle uitgeoefend op de verdeling en wie stuurt het proces van de verdeling bij ? 

 

 De vier ondervoorzitters die in de dienstregeling aangeduid zijn voor het intern beheer van de rechtbank oefenen toezicht uit op de 

werklastverdeling.  

 Enkel binnen de burgerlijke en correctionele rechtbank is er het voorbije jaar bijgestuurd moeten worden, hoofdzakelijk ten gevolge van 

langdurige afwezigheden wegens medische redenen en vertrekken. Het is de voorzitter die bijstuurt in samenspraak met de verantwoordelijke 

ondervoorzitter en na gesprek met de rechter die een andere affectatie krijgt, soms na een oproep tot kandidaten (voor een bijzonder mandaat 

bijvoorbeeld). 

 Binnen de correctionele rechtbank zijn er bovendien in 2014 een aantal specifieke en tijdelijke onevenwichten ontstaan.  

 Enerzijds verminderde plots na de ontdubbeling van de rechtbank en de splitsing van het parket van Brussel de werklast van de 60
ste

 kamer. De 

kamervoorzitter heeft dit zelf gemeld en is zo ingeschakeld kunnen worden in andere correctionele kamers. De vermindering was weliswaar 

van tijdelijke maar wel (soms) terugkerende aard.    

 Anderzijds heeft een zogenaamde “monsterzaak” voor de 52
ste

 kamer, die door een collegiale zetel diende behandeld te worden, de 

ontdubbeling van deze kamer en de tijdelijke reaffectatie van twee rechters vereist.   

 Binnen de familierechtbank was er gedurende de eerste acht en een halve maand van het jaar 2015 een rechter afwezig. Nadien startte deze 

opnieuw met een verminderde werklast en dit tot het einde van het jaar. De vervanging werd volledig waargenomen door de andere rechters 

van de familie- en jeugdrechtbank. 

  

 

4.  Welke moeilijkheden brengen 1 en 2 mee en hoe lost u die op ? 

 

 Soms ontstaat er wrevel tussen de rechters die niet altijd een duidelijk beeld hebben van elkaars werkelijke werklast.  

 Naar aanleiding van de evaluatiegesprekken kan dit ter sprake komen en kan er uitleg verschaft worden. 

 Zoveel als mogelijk worden aanpassingen slechts doorgevoerd na onderling overleg (dat hetzij mondeling hetzij via e-mail plaatsvindt) en/of na 

een sectievergadering.  

 Teneinde tot een betere werklastverdeling te komen kunnen de taken anders toebedeeld worden of zaken van een specifieke aard overgeheveld 

worden naar een andere kamer.    

 

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN :  

 



 

 De onderzoeksrechters stellen sinds de ontdubbeling van de rechtbank en de gelijktijdige splitsing van het parket van Brussel een toename van 

 hun werklast vast. Het strafvervolgingsbeleid van het nieuwe parket Halle-Vilvoorde ligt hiervan aan de oorzaak.  



 

HOOFDSTUK VII :  EVOLUTIE VAN DE GERECHTELIJKE ACHTERSTAND 
 

GERECHTELIJKE ACTIVITEIT 

 

Indien het rechtscollege een eigen concept van de gerechtelijke achterstand heeft, gelieve dat dan hieronder te beschrijven en aan te geven of er – 

volgens dat concept – gerechtelijke achterstand is. 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Tot op heden heeft de rechtbank geen eigen concept van gerechtelijke achterstand.  

 

 

 

 

I. ALGEMENE VRAGEN 

 

1. Gelieve, voor elk trimester, in onderstaande tabel, het aantal vastgestelde dossiers te vermelden volgens de termijn 

tussen het ogenblik van het gezamenlijk verzoek tot rechtsdagbepaling van de partijen en de rechtsdag (artikel 750, § 1 

van het Gerechtelijk Wetboek). 23  

 

Dankzij de opnieuw zeer gewaardeerde medewerking van de analisten van de dienst Statistiek en Werklastmeting bij de steundienst van het College 

van de hoven en rechtbanken bezorgen we jullie in bijlage 3, zoals vorig jaar, niet alleen het overzicht per kwartaal van het aantal in toepassing van art. 

750, § 1 Ger.W. vastgestelde zaken volgens hun vaststellingstermijn doch ook een gelijkaardig overzicht van het aantal in toepassing van art. 747 

Ger.W. vastgestelde zaken. Dit laatste geeft een veel realistischer beeld nu het aantal in toepassing van art. 747 Ger.W. vastgestelde zaken ook voor 

2015 beduidend hoger ligt (2991) dan het aantal in toepassing van art. 750, § 1 Ger.W. vastgestelde zaken (175). 
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  Gelieve hierbij gebruik te maken van de codes voor de « Aard van de zaak » die in het kader van de AGORA-statistieken worden gebruikt sinds 1 januari 1999 (zie bijlage : 

« beschrijving van de burgerlijke geschillen ») 



 

Deze cijfergegevens blijven wel relatief. Zoals vastgesteld tijdens de tijdschrijfoefening die de burgerlijke sectie van de voormalige tweetalige 

rechtbank tijdens de maanden oktober en november 2012 in het kader van de nationale werklastmeting gedaan heeft, dragen de zaken niet altijd de 

juiste aardcode. Het onderscheid tussen de aardcodes A7 (overeenkomsten), A9 (bouwzaken), A11 (betwistingen met overheid), A12 

(beroepsaansprakelijkheid), A13 (aansprakelijkheid onrechtmatige daad) en A14 (louter schade en schadeloosstelling) is niet altijd eenvoudig te 

maken, zeker niet bij de aankomst van het dossier op de rechtbank, louter op basis van de dagvaarding, die bijvoorbeeld een gewone invordering van 

een onbetaalde faktuur betreft maar in feite een aansprakelijkheidszaak of zaak van overeenkomsten of bouwzaak bijvoorbeeld inleidt.    

 

 

2. Vermeld in onderstaande tabel, het aantal dossiers volgens de tijd die verloopt tussen de eerste zitting en de uitspraak 

(de burgerlijke belangen buiten beschouwing gelaten).  Indien er in dit verband overleg tussen de Voorzitter en de 

Procureur des Konings bestaat, gelieve dit te vermelden.  

 

Er was in 2015 over deze doorlooptijd geen overleg met de Procureurs des Konings. 

 

 0  4 maanden 4  8 maanden  8  12 maanden  12  16 maanden  16 maanden 

Correctionele kamers 

 
2322 401 92 45 154 

Jeugdkamers (jeugdbescherming) 

 
814

24
 

 

0 0 0 0 
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 Een protectioneel dossier bij de jeugdrechtbank wordt steeds geopend op vordering van het parket, waarna er een wettelijk bepaalde periode is 

tijdens dewelke navorsingen gebeuren. Pas nadien wordt er gedagvaard en volgt er dus een eerste zitting. Op deze zitting wordt slechts zeer 

uitzonderlijk uitstel verleend en het vonnis volgt in principe binnen de maand, meestal zelfs binnen de week. Protectionele dossiers worden na 

“eindvonnis” ook niet afgesloten doch blijven verder hangende en worden jaarlijks voor herziening opnieuw op zitting gebracht. 
 



 

 

3. Gelieve in onderstaande tabel, het aantal dossiers te vermelden volgens de tijd die verloopt tussen de eerste zitting en de 

uitspraak.   Indien er in dit verband overleg tussen de Voorzitter en de Procureur des Konings bestaat, gelieve dit te 

vermelden.   

  

Er is over deze doorlooptijd geen overleg met de Procureurs des Konings. 

 

Alle uitspraken inzake voorlopige hechtenis, de Vreemdelingenwet van 15.12.1980, e.a. worden onmiddellijk uitgesproken. 

Alle uitspraken ter regeling van de procedure voor niet-gedetineerden zijn in 2014 allen uitgesproken binnen de maand na de vaststelling. 

 
 0  1 maand 1  2 

maanden  

2  3 

maanden  

3  4 

maanden 

 4 maanden 

Raadkamer 

 
972 0 0 0 0 

 

 

4. Vindt u de huidige termijnen voor rechtsdagbepaling redelijk ?  

 

ZO JA : 

  

Waarom ? 

 

 Uit de in bijlage 3 gevoegde cijfergegevens blijkt dat 72 % van de burgerlijke zaken waarin partijen om de vaststelling van een rechtsdag 

hebben verzocht (in toepassing van de artikelen 747 en 750, § 1 Ger.W.) in 2015 vastgesteld werden binnen het jaar na het verzoek tot 

vaststelling en 94 % binnen de zestien maanden na het verzoek tot vaststelling. Rekening houdende met het feit dat in 2015 niet minder dan 

drie burgerlijke kamers afgeschaft werden wegens personeelstekorten en met de tijd die partijen zelf nodig hebben om de zaak in staat te 

stellen, zijn dit zeker redelijke vaststellingstermijnen.   

  

 Voor de correctionele kamers nemen we aan dat de vaststellingstermijnen de termijnen betreffen binnen dewelke de zaken voor de 

correctionele rechtbank vastgesteld kunnen worden nadat zij door het openbaar ministerie in staat zijn gesteld. Vertragingen voordien (tijdens 

het opsporings- of gerechtelijk onderzoek) worden hier dus buiten beschouwing gelaten.  



 

  Deze vaststellingstermijnen zijn nog steeds redelijk vermits er in meer dan 77  % van de vastgestelde zaken uitspraak gedaan wordt binnen de 

vier maanden.    

 

 Voor de raadkamer is er geen vertraging bij de vaststelling van de dossiers voor regeling van de rechtspleging.  

  

 Voor de jeugdkamers zijn de vaststellingstermijnen eveneens zeer redelijk vermits de zaken ingeleid worden door het openbaar ministerie en 

er slechts zeer zelden een uitstel verleend wordt zodat in de overgrote meerderheid van de zaken een uitspraak volgt binnen de maand, indien  

niet binnen de week. 

 

 Voor de familiekamers worden alle spoedeisende zaken in principe binnen de wettelijke termijn van veertien dagen ingeleid. Deze zaken 

worden vervolgens onmiddellijk behandeld of op een latere zitting na afloop van de conclusietermijnen die partijen overeenkomen. De 

overige zaken worden op de eerst nuttige zitting vastgesteld.  

 In meer dan de helft (met name 51 %) van de zaken van “staat van personen” die in 2015 vastgesteld werden (in toepassing van art. 747 en 

750 Ger.W.), volgde er binnen de vier maanden na het verzoek tot rechtsdagbepaling een pleitdatum. 96 % van deze zaken werden 

vastgesteld binnen de acht maanden na het verzoek.     

 83 % van de zaken van “familiaal vermogensrecht” en van “erfenissen, schenkingen en testamenten” werden binnen de zes maanden na het 

verzoek vastgesteld voor pleidooien. In vergelijking met de cijfers voor 2014 is dit een stijging met 13 %. Daarnaast wordt in de planning van 

de kamer die deze zaken behandelt, nog steeds ruimte voorzien om dringende zaken te vast te stellen. 

  

Welke maatregelen heeft u getroffen om dat te bereiken ?  

 

 Dankzij een juiste inzet en verdeling van de personele middelen voor de correctionele rechtbank en de familierechtbank konden de 

vaststellingstermijnen zeer redelijk gehouden worden.  

Voornamelijk voor de spoedeisende zaken is er bij de opstart van de familierechtbank ook over gewaakt dat er genoeg zittingen voorzien werden. 

 

Vindt u dat de situatie nog kan worden verbeterd ? 

 

Er is uiteraard altijd verbetering mogelijk.  

 

Zo ja : hoe ? 

 

Door bijvoorbeeld in de familierechtbank meer in te zetten op de kamer van minnelijke schikkingen.  

 



 

In de burgerlijke rechtbank zouden de bouwzaken bijvoorbeeld rechtstreeks kunnen ingeleid worden voor de gespecialiseerde bouwkamer in 

plaats van voor de algemene inleidingskamer. Voor weinig complexe bouwgeschillen zou op die manier veel sneller een eenvoudige en 

budgetvriendelijke onderzoeksmaatregel, zoals bijvoorbeeld een plaatsbezoek door of samen met een deskundige, kunnen bevolen worden. 

Dergelijke werkwijze is bovendien herstel- en oplossingsgericht en zal de kansen op het bereiken van een akkoord tussen partijen zeker verhogen. 

   

 

ZO NEEN 
 

Waarom ? 

 

Wat zijn de oorzaken van deze situatie ?  

 

Welke maatregelen heeft u getroffen om de termijnen voor rechtsdagbepaling in te korten ? 

 

Waren deze maatregelen doeltreffend ? 

 

Overweegt u andere initiatieven te nemen om deze doelstelling te bereiken ?  

 

Zo ja, welke ? 

5. Aantal gewezen vonnissen  

 

1. Vermeld het aantal vonnissen dat het rechtscollege heeft gewezen tijdens de jaren T, T-1 en T-2 
 

 

 Stand op 31/12/T Stand op 31/12/T-1 Stand op 31/12/T-2 

BURGERLIJKE ZAKEN (MET INBEGRIP VAN 

FAMILIEZAKEN) 

 

7085  

 

 7522 

 

 6763 

CORRECTIONELE ZAKEN 3055   2708  1962 

JEUGDZAKEN- BURGERLIJK 

 

13 

 

 

814 

177 door jeugdrechtbank 

 

 

 840 

 914 

 

 

 746 
JEUGDZAKEN - JEUGDBESCHERMING 



 

 Stand op 31/12/T Stand op 31/12/T-1 Stand op 31/12/T-2 

RAADKAMER 

 

3161   3066  2731 

 

 

2. Is de evolutie van deze cijfers kenmerkend en zo ja, voor welk(e) verschijnsel(en) ?  

 

De daling van het aantal uitspraken in de burgerlijke zaken is te verklaren door de inwerkingtreding op 1 juli 2014 van de wet van 26 maart 

2014, waarbij bevoegdheden werden toegekend aan de rechtbank van koophandel en aan de vrederechter. De daling van het aantal uitspraken 

in de burgerlijke jeugdzaken door de jeugdrechtbank in de voorbije jaren 2014 en 2015 is te verklaren door de invoering van de 

familierechtbank sinds 1 september 2014. 

Het aantal correctionele vonnissen is in 2015 verder gestegen, doch in lichtere mate, met name met bijna 13 % ten overstaan van 2014. Dit is 

grotendeels nog steeds het gevolg van het strafvervolgingsbeleid dat het nieuwe parket Halle-Vilvoorde sinds 31 maart 2014 voert.  

Ditzelfde strafvervolgingsbeleid ligt eveneens aan de oorzaak van de verdere toename van het aantal beschikkingen in de raadkamer. Deze 

toename bedroeg in 2015  3 %.   

  

 

II. OORZAKEN VAN DE VERTRAGING  

 

 

1. Welke zijn volgens u, gelet op uw ervaring, de belangrijkste oorzaken van de vertraging in de procedures ? 

 

1.1. In burgerlijke zaken  

 

Bij de analyse van het aantal in 2015 vastgestelde zaken volgens hun vaststellingstermijn in toepassing van art. 747 Ger.W. (zie bijlage  

3) blijkt dat de langste vaststellingstermijnen, met name tussen twaalf en twintig maanden, zich nog steeds voordoen in de fiscale zaken 

(81 % van de zaken), gevolgd nog steeds door de bouwzaken (76 % ).  

Voor de fiscale zaken is dit evenwel ten overstaan van 2014 een daling met 4 %, hetgeen betekent dat (4 %) meer fiscale zaken in 2015 

in toepassing van artikel 747 Ger.W. vastgesteld werden binnen het jaar. De vaststellingstermijnen werden voor deze fiscale zaken in 

2015 dus ingekort.  

Voor de bouwzaken daarentegen stellen we in 2015 een stijging met 8 % vast ten opzichte van 2014. In 8 % meer bouwzaken die in 2015 

vastgesteld werden in toepassing van artikel 747 Ger.W., werd de rechtsdag vastgesteld meer dan een jaar (met name tussen de twaalf 

en twintig maanden) na het vaststellingsverzoek. 



 

De overgrote meerderheid van alle overige burgerlijke zaken (met name 72 %) werden ook in 2015 na het verzoek tot bepaling van 

conclusietermijnen en van een rechtsdag (in toepassing van de artikelen 747 en 750, §1 Ger.W.) vastgesteld binnen het jaar. 

 

De vaststellingstermijnen van meer dan een jaar in bovenvermelde zaken zijn hoofdzakelijk het gevolg van de conclusietermijnen die 

partijen zelf overeenkomen of vragen om de zaak in staat te stellen. De duur van deze conclusietermijnen verklaart zich op zijn beurt 

door de vaak complexe aard van de geschillen en het aantal partijen dat dikwijls twee overschrijdt.  

De langere vaststellingstermijnen in de fiscale zaken zijn nog steeds het gevolg van de afschaffing van de derde fiscale kamer met 

ingang van het gerechtelijk jaar 2012-2013 in de voormalige tweetalige rechtbank. Tot deze afschaffing werd toen overgegaan omwille 

van het ingevolge wetswijzigingen verminderde aantal Nederlandstalige fiscale zaken en teneinde de zware werklast in bepaalde 

burgerlijke kamers te verlichten.   

    

In 2015 dienden bovendien een aantal reeds vastgestelde burgerlijke zaken in globo uitgesteld te worden gelet op de voorziene 

afwezigheid van een rechter die, bij gebreke aan voldoende aantal rechters, niet door een andere collega kon vervangen worden. Alle 

zaken vastgesteld in deze kamer werden op voorhand en ongeveer in dezelfde volgorde uitgesteld met meerdere maanden in dezelfde 

kamer en soms, na inzage van de dossiers, voor bepaalde dringende gevallen verwezen naar een andere kamer, terwijl er al maanden 

voordien ook geen nieuwe vaststellingen meer gedaan werden op deze kamer tijdens de voorziene afwezigheid.  

Op 17 december 2015 werd een rechter door de eerste voorzitter van het hof van beroep op grond van art.99ter Ger.W. ook aangewezen 

om zijn ambt uit te oefenen bij het hof van beroep. Ook deze rechter kon bij gebreke aan voldoende aantal rechters niet vervangen 

worden. De collega co-titularis van de kamer was daarenboven lange tijd afwezig wegens ziekte. Alle vastgestelde zaken dienden 

uitgesteld te worden. Enkel de dringendste zaken werden nog eind 2015 gepleit. Dit zal uiteraard de volgende jaren nog zijn weerslag 

hebben op de vaststellingstermijnen. 

   

 

1.2. In strafzaken 

 

  Uit onderstaande tabel blijkt dat in 77 % van de in 2015 vastgestelde correctionele zaken uitspraak gedaan werd binnen de vier maanden 

 na de eerste zitting, in 90 % van de zaken binnen de acht maanden en in 93 % van de zaken binnen het jaar. 

   

 0  4 maanden 4  8 maanden  8  12 maanden  12  16 maanden  16 maanden 

Correctionele kamers 

 
2322 401 92 45 154 

 77  % 13,5  % 3 % 1,5 % 5  % 



 

 

 

 Indien een correctionele zaak in 2015 voor de rechtbank een tragere afhandeling kende was dit ook hoofdzakelijk te wijten aan partijen, 

zowel beklaagde als burgerlijke partij als openbaar ministerie, dat bijvoorbeeld onjuist dagvaardt. 

 

1.3. In jeugdzaken 

  

  zie voetnoot 24 

 

1.4. Voor de raadkamer 

 

 Voor de raadkamer werden ook in 2015 alle vastgestelde zaken uitgesproken binnen de maand na de eerste zitting en is er bijgevolg  

 geen enkele vertraging. 

 

 

2. Welke algemene maatregelen suggereert u om deze oorzaken aan te pakken? 

  

  

 Een wetgevend ingrijpen om de partijen in burgerlijke zaken te verplichten binnen een maximumtermijn de zaak in staat te stellen, zou de 

 vaststellingstermijnen kunnen inkorten indien deze maatregel uiteraard gepaard gaat met de toekenning van de nodige personele en materiële 

 middelen en niet verder, zoals nu, bespaard wordt.  

  

  

 

BIJKOMENDE OPMERKINGEN : - 

 

 

 

 

 

 

 



 

HOOFDSTUK VIII : DE ACHTERSTAND IN HET BERAAD 
 

1. GEEF AAN IN HOEVEEL ZAKEN DIE IN BERAAD WERDEN GENOMEN OM EEN VONNIS 
UIT TE SPREKEN ER EEN UITSPRAAK PLAATSVOND : 

 

a. binnen een maand 

b. tussen 1 maand en 2 maanden 

c. tussen 2 maanden en 3 maanden 

d. tussen 3 maanden en 6 maanden 

e. meer dan 6 maanden 

 

na het sluiten van de debatten. 

 

In burgerlijke zaken : zie overzicht in bijlage 3, hierna hernomen en aangevuld met afgeronde percentages : 

 

 

 2015 2014 

minder dan 1 maand 5.271 78 % 4.057 64 % 

tussen 1 en 2 maanden 834 12 % 1.528 24 % 

tussen 2 en 3 maanden 305 5 % 352 6 % 

tussen 3 en 6 maanden 272 4 % 276 4 % 

meer dan 6 maanden 74 1 % 89 2 % 

Totalen 6.756 100 % 6.302 100 % 

 

  

 

 



 

 

 

 

In correctionele zaken : 

 

 

 2015 2014 

minder dan 1 maand 2.202 85,5 % 2.151 85 % 

tussen 1 en 2 maanden 106 4 % 201 8 % 

tussen 2 en 3 maanden 134 5 % 67 2,5 % 

tussen 3 en 6 maanden 140 5,5 % 30 1,5 % 

meer dan 6 maanden   78 3 % 

Totalen 2.581 100 % 2.527 100 % 

 

 

In de jeugdrechtbank worden alle zaken binnen de maand uitgesproken. 

 

In de strafuitvoeringszaken werden alle beslissingen eveneens binnen de maand uitgesproken. 

 

Ook de raadkamer heeft het voorbije jaar al haar beslissingen uitgesproken binnen de maand. 

 

 

2. Hoe wordt toezicht uitgeoefend op de naleving van de termijnen van het beraad ? 

 

situatie ongewijzigd : 



 

De zittingsgriffiers van de burgerlijke, correctionele en jeugdrechtbank sturen elke maand, in toepassing van art. 770 Ger.W., naar hun  griffier-

hoofd van dienst een lijst van de zaken waarin de uitspraak met meer dan een maand werd uitgesteld. Deze lijsten worden door de griffiers-

hoofden van dienst overgemaakt aan de hoofdgriffier, die ze op zijn beurt overmaakt aan de voorzitter. 

 

 

3. Worden er problemen ondervonden bij de toepassing van art. 770 Ger. W.? 

 

 Zo ja, welke ? 

 

situatie ongewijzigd : 

 

Een vaak voorkomende oorzaak voor de achterstand in het beraad is dat de pleitduur niet in verhouding staat tot de moeilijkheidsgraad en de 

complexiteit van de zaak. Zaken kunnen (zeer) kort gepleit worden maar verschillende dagen vonnisredactietijd vergen.  

Om deze wanverhouding tussen de pleit- en redactietijd te voorkomen, zal de rechter bij de bepaling van de rechtsdag en van de pleitduur de 

door de partijen zelf opgegeven pleitduur (die dikwijls minimaal zal ingeschat zijn met het oog op een snellere vaststelling) niet blindelings 

overnemen maar deze zo realistisch mogelijk inschatten, hierbij rekening houdende met de te verwachten redactietijd. Bij de aanvang van de 

procedure, veelal louter op basis van de (soms zeer summiere) dagvaarding, is dit uiteraard een moeilijke oefening.      

 

  



 

 

HOOFDSTUK IX : BESCHRIJVING  
 

 van de acties die tijdens het betrokken kalenderjaar (T) werden ondernomen om : 

 de werking van het rechtscollege te verbeteren, 

 de gerechtelijke achterstand weg te werken, 

 de naleving van de termijn van het beraad te waarborgen. 

 

 en van de resultaten  

 

Beschrijf, in MAXIMUM 2 pagina’s de belangrijkste acties die zowel op het vlak van de planning als op dat van de uitvoering gedurende het 

betrokken kalenderjaar (T) werden ondernomen om de werking van het rechtscollege te verbeteren, de gerechtelijke achterstand weg te werken en de 

naleving van de termijnen van het beraad te waarborgen.. Zet ook de behaalde resultaten uiteen.
25

 

 

De Nederlandstalige rechtbank van eerste aanleg Brussel is op 31 maart 2014 opgericht tengevolge van de ontdubbeling van de voormalige tweetalige 

rechtbank van eerste aanleg te Brussel. Gelijktijdig is het parket van Brussel gesplitst in twee parketten : één van Brussel en één van Halle-Vilvoorde. 

 

De correctionele rechtbank heeft zich moeten aanpassen aan deze splitsing. Twee kamers (de 46
ste

 en de 46
ste

 bis, die collegiaal zetelen, en de 52
ste

) 

behandelen zaken van de twee parketten volgens een in onderling overleg vastgelegde kalender. De twee andere kamers met alleenzetelend rechter (de 

                                                 
25  Volgende vragen kunnen u daarbij helpen: 

 Welke prioritaire objectieven moesten gedurende het betrokken kalenderjaar gehaald worden? Werden ze gehaald?  

 Wat betekent dat voor het rechtscollege en voor het publiek ? 

 Welke objectieven werden gedurende het betrollen kalenderjaar bepaald? Tegen welke periode zullen ze gehaald moeten worden(vooral welke in het volgende kalenderjaar)? 

 Passen ze in een hoger plan? Maken ze deel uit van een programma? Een project? 

 Is er een visie van hoe het rechtscollege er binnen een aantal jaren moeten uitzien ? Kennen alle personeelsleden die visie? Kunnen ze zich in deze visie vinden? 

 Zijn er belangrijke punten waaraan gedurende het betrokken kalenderjaar aandacht moest worden geschonken en die niet in de objectieven van het vorige kalenderjaar opgenomen 

waren? 

 



 

51
ste

 en 60
ste

) behandelen enkel zaken van het parket van Halle-Vilvoorde respectievelijk het parket van Brussel. Tevens werd er wekelijks een derde 

zitting georganiseerd voor de zaken van het parket Halle-Vilvoorde (in de 51
ste

 kamer). 

 

De geografische verwijdering van het parket van Halle-Vilvoorde heeft de efficiënte werking van de rechtbank niet verbeterd. Indien de problemen 

voor de correctionele rechtbank intussen opgelost zijn, leidt de verhuis van het parket van Halle-Vilvoorde naar Asse nog steeds tot tijdsverlies voor 

het onderzoek. De termijn van 24 uur binnen dewelke de onderzoeksrechter een aanhoudingsmandaat dient af te leveren, wordt door de afstand tussen 

het parket van Halle-Vilvoorde en de rechtbank onvermijdelijk ingekort. Ook voor het respecteren van de termijn van vijf dagen stelt dat een probleem 

hoofdzakelijk voor de dienstperiode van woensdagnacht.  

 

In het onderzoek werd één zwaar fiscaal kabinet overgedragen wegens het bereiken van de leeftijdsgrens van de titularis. 

 

De applicaties van het onderzoek JIOR en vooral JUSTCAN veroorzaken een meerwerk. 

 

In het najaar 2015 werd bovendien de terro-onderzoeksrechter zwaar belast. 

 

De familierechtbank draait op volle toeren. 

De wetswijziging in verband met de afschaffing van de verplichte aanwezigheid van een parketmagistraat op bepaalde zittingen is op zijn minst niet 

gelukkig en contraproductief. 

 

In de burgerlijke afdeling werden bij gebreke aan magistraten en griffiers, niet minder dan 3 civiele kamers afgeschaft (met name de 7
de

, de 10
de

 en de 

20
ste

 kamer). 

 

De werklast in de correctionele sectie en familierechtbank hebben een dergelijke heroriëntatie vereist. 

 

Doelstellingen 2014 

 

Probleem met parket Halle-Vilvoorde werd niet opgelost. 

De afstand blijft een probleem. 

De toevloed vanuit Asse is steeds gestegen en werd alsmaar groter. 

Een vierde wekelijkse zitting bleek onvermijdelijk om de toevloed in de 51
ste

 kamer op te vangen. 

 

In het onderzoek is de overdracht van een fiscaal kabinet al bij al nog vlot verlopen. 

 

De familierechtbank draait op kruissnelheid en de dossiers worden er zowel kwalitatief als kwantitatief correct behandeld. 



 

Doelstelling is om in de familierechtbank meer schikkingen te bewerkstelligen en daartoe zouden bijkomende middelen aan de kamer van het familiaal 

kortgeding moeten worden toegekend. 

 

In 2015 is de overdracht van de SURB vlot verlopen en heeft collega Esther Vanderstraeten haar taak zeer goed vervuld. 

 

2016 zal bijkomende inspanningen vergen gelet op het contentieux van de interneringen. 

 

 Prioritaire doelstellingen :   

 

1. In de ganse rechtbank : 

 

In een veilige omgeving rechtspreken en de continuïteit van de openbare dienst verzekeren. 

 

De werklast van de rechtbank op een billijke wijze verdelen. 

 

Op termijn hopen om in 1 gebouw te kunnen werken. 

 

2. Civiel : 

 

De structurele achterstand in bepaalde kamers wegwerken en de fixatietermijnen tot een redelijke datum beperken. 

 

Het werk in bepaalde zware kamers (o.a. 24
ste

 kamer) beter spreiden en opteren voor een collegiale zetel. 

 

3. Familierechtbank : 

 

Zo kort mogelijk op de bal spelen en de dagelijkse problemen kwalitatief oplossen. Een luisterend oor aanreiken. 

 

 

4. Correctioneel : 

 

De aanvoer van nieuwe dossiers van het parket Halle-Vilvoorde aan te pakken en  ketengericht handelen. 

 

Daartoe zijn voldoende personeel en lokalen vereist, hetgeen thans ontbreekt. 

 



 

De bedoeling is dat de keten in zijn geheel wordt bediend, en dat eenieder beseft dat op alle niveau’s van de keten aandacht moet worden besteed. 


